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Генеральному секретарю ЦК КПСС, 
Председателю Президиума Верховного Совета СССР 

ГОРБАЧЕВУ М. С. 

Председателю Совета Министров СССР 

РЫЖКОВУ Н. И. 

Участники годичного общего собрания Академии наук Армянской 
•ССР, озабоченные тяжелым положением сложившимся в НКАО, обра-
щаются к Вам с просьбой предпринять неотложные меры, направленные 
на нормализацию вновь чрезвычайно обострившейся напряженной си-
туации в области и вокруг нее. 

Начиная с февраля 1988 года по сей день, не найден верный путь 
разрешения конфликта. Ситуация продолжает осложняться и неизвест-
но какие непредсказуемые последствия она может иметь. 

Как известно, справедливое движение трудящихся Нагорного Ка-
рабаха является одним из проявлений начатой в стране политики пе-
рестройки и демократизации. Оно направлено на устранение истори-
ческой несправедливости, против допущенного в прошлом противоза-
конного отторжения Нагорного Карабаха от Армении. Десятилетиями 
попирались законные национальные права армянского населения НКАО, 
велась политика азербайджанизации области, политика, которая в свое 
время была применена в отношении армянского населения Нахичеван-
ской автономной республики, и привела к полному изгнанию из нее 
армян. Обстановка резко обострилась после кровавой резни армян, 
учиненной в г. Сумгаите. Эта резня, вызвавшая всеобщее возмущение 
в мире, к сожалению еще не получила политической оценки. 

Армянское население Нагорного К а р а б а х а и весь армянский на-
род с пониманием восприняли решение Президиума Верховного Совета 
С С С Р о введении в Н К А О Особой формы управления, рассматривая 
это как первый шаг, направленный на выведение области из-под адми-
нистративного подчинения Азербайджана , и окончательного решения 
проблемы Нагорного Карабаха . Между тем, опыт деятельности Особого 
комитета показывает, что он, независимо от воли его руководства, ока-
зался неспособным выполнить возложенную на него задачу. И это в 
условиях, когда Особый комитет был создан за счет ликвидации об-
ластных партийных и советских органов. Фактически, руководство Азер-
байджана продолжает свою прежнюю политику, используя то, что об-
ласть формально продолжает оставаться в составе Азербайджана . В 
•связи с этим, считаем вполне справедливым открытое письмо от 3 мая 
1989 г., направленное партийными и советскими деятелями области Ге-
неральному секретарю Ц К КПСС, Председателю Президиума Верхов-
лого Совета С С С Р Горбачеву М. С., в котором раскрываются причины 
•сложившейся там тяжелой, тревожной обстановки. 
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В свете всего сказанного представляется возмутительной продол-
жающаяся в Азербайджане антиармянская кампания, которая направ-
лена против политики перестройки национальных отношений. Харак-
терным проявлением кампании дискредитации Карабахского движения, 
является письмо ряда деятелей Азербайджана от 14 мая 1989 года, на-
правленное Горбачеву М. С., которое основано на фальсификации 
фактов. 

События последних дней, еще и еще раз показали, что есть один, 
единственный путь решения вопроса о Нагорном Карабахе: это его по-
литическое решение. 

Руководствуясь ленинским принципом права наций на самоопре-
деление, необходимо незамедлительно вывести Нагорный Карабах иэ-
под административного подчинения Азербайджана. Только в этом 
случае станет возможным восстановление добрососедских отношений 
этих двух народов. 

Письмо единогласно принято на общем собрании АН Армянской 
ССР 17 мая 1989 года. 

Президент АН Армянской ССР 
академак В. А. АМБАРЦУМЯН 

Академик-секретарь АН АрмССР 
член-корр. АН АрмССР Д . М. СЕДРАКЯН 



ՀԽՍՀ ԳԱ ընդհանուր ժողովը ՀձՅ 

1980 թ. մայիսի 17—18-ին տեղի ոմւեցավ 

Հայաստանի գիտությունների ակադեմիայի տա-

րեկան ընդհանուր ժողովյ։, որը քննարկեց ակա-

դեմիական հիմնարկների 1988 թ. գործունեու-

թյան արդյունքները։ ներածական խոսքով հան-

դես եկավ Հայկական ԽՍՀ ԳԱ պրեզիդենտ, ա-

կադեմիկոս Վ. Համբարձում յան ը է 

Հուզումնալից իրադարձություններով լի 

1088 թ ՚ է ասաց նա, մեր երկիրը նոր քայլեր 

կատարեց խորհրդային հասարակության վերա-

փոխման ուղղությամբւ Վերակառուցումը, դե-

մոկրատիան և հրապարակայնությունը հնարա-

վոր դարձրին հատկապես հիվանդագին, առավել 

սուր պրոբլեմների բացահայտ վերհանումն ու 

քննարկումը, դրանց լուծման ուղիների որոնու-

մը։ Կուսակցության վարած նոր քաղաքականու-

թյան շնորհիվ ծնունդ առավ դարաբաղյան հա-

մաժողովրդական շարժումը՝ պայքարը ընդդեմ 

ղարարաղցիների ազգային և սոցիալական իրա-

վունքների ոտնահարումների, հանուն Արցախի 

ժողովրդի ազգային ինքնորոշման իրավունքի։ 

նա նշեց, որ Հայկական ԽՍՀ գիտությունների ա-

կադեմիան վճռականապես արտահայտել Է իր 

տեսակետր այդ հարցի վերաբերյալ, անվերա-

պահորեն միանալով Արցախի ժողովրդի պա-

հանջին։ 

Վ. Համբարձումյանը անդրադարձավ հանրա-

պետությունում տեղի ունեցած ավերի լ երկրա-

շարժին, դրա հետևանքների վերացմանըէ 

հոսելով գիտութլան առանձին բնագավառնե-

րում ձեռք բերած արդյունքների մասին, պրե-

զիդենտը նշեց հայ գիտնականների՝ կիրառական 

կարևոր նշանակություն ունեցող հետազոտու-

թյունները, սպասքաշինության ասպարեզում ձեռք 

բերած զգալի նվաճումները, կենսաբանների, 

երկրաբանների հաջողություններըէ 

Անդրադառնալով գիտական հաստատություն-

ների մեջ տեղ գտած թերություններին, Վ. Համ-

բարձում յանը նշեց, որ առաշնահերթ խնդիր Է 

մնում հւսշվոզական տեխնիկայի միջոցների օգ-

տագործումը գիտական որոնումների բնագավա-

ռում և հանրապետության ղեկավարության ու-

շադրությունը հրավ]։րեց գիտական սարքավո-

րումների ո Լ գործիքների մատակարարման պլա-

նավորման բարելավման հարցի ւէրա։ 

ՀԽՍՀ գիտությունների ակադեմիայի տարե-

կան ժողովում ելույթ ունեցավ ՀԿԿ Կենտկոմի 

առաջին քարտուղար Ս. Գ. Հարությունյանը։ նւս 

նշեց, որ անհաշիվ զոհեր տարած երկրաշարժի 

հետևանքները, բնակչության զանգվածային տե-

ղաշարժերը, աայյնամյակն եր ով կուտակված սո-

д իա/-տնտեսական պրոբլեմները, Լեռնային ^ա-

րաբա ղում իրադրության դրամատիկ բարգացու-

մր հանրապետությունում ստեղծել են արտա-

կարգ ու լարված իրավիճակ։ Այդ խնդիրները 

պահանջում են ավանդական լուծումներից բացի 

վւնտրել ու գտնել նաև նոր ուղիներ ու միջոցներ, 

և այդ հարցում ծանրակշիռ պետք Է լինեն գի-

տությունների ակադեմիայի գործուն օգնությունն 

ու աջակցությունը։ նշվեց, որ 1988 թ. առաջին 

իսկ ամիսներից ազգային ինքնագիտակցության 

պոռթկումային զարթոնքը ցույց տվեց, որ ազ-

գային հարցին առնչվող յուրաքանչյուր քննար-

կում, յուրաքանչյուր քայլ պետք Է արվի կոն-

կրետ իրավիճակի խոր և գիտական գնահատման, 

պատճառահետեւանքային կապերի համակողմանի 

բացահայտման, պատմական անաչառ փաստար-

կումների հիման վրա։ Անհրաժեշտ Է գտնել ազ-

գային պրոբլեմների լուծման համապատասխան 

մեխանիզմներ, մշակել ազգամիջյան հարաբե-

րությունների վիճելի հարցերի լուծման դեմոկ-

րատական ձևեր։ 

Անդրադառնալով ՀԽՍՀ գիտությո՛ւնների ա-

կադեմիայի գիտական նվաճումներին, գիտության 

արագ ու դինամիկ զարգացման ներկա պրոբ-

լեմներին, ընդգծվեց աշխատանքների հստակ 

կոորդինացման բացակայությունը, մշակումների 

դանդաղ արմատավորումը, շեշտվեց հանրապե-

տությունում Էկոլոգիական իրավիճակի արմա-

տական բարելավման գիտական մշակումների, 

երկրաշարժաբանական ԼՈԼՐ1 ծառայության 

ստեղծման, կիրառական գիտությոմւների արագ-

ընթաց զարգացման, հանրապետությունում տե-

րիտորիալ տնտեսական հաշվարկի արմատա-

վորման գիտական կոնցեպցիայի մշակման, սո-

ցիալական հոգեբանության, հասարակական 

կարծիքի լայն ու խոր ուսումնասիրման կազմա-

կերպման հույժ կարևորությունը; 

Ս. Գ. Հարություն յանր նշեց պատմագիտու-

թյան առջև ծառացած խնդիրները։ Պատմագի-

տությունը կոչված Է վերաիմաստավորել անցյա-

լի շատ Էջեր, մաքրել դրանք տարբեր շերտա-

նստվածքներից և խեղաթյուրումներից։ Հանրա-

պետության պատմաբաններին հանձնարարված Է 

իրենց հիմնավոր կարծիքը ներկայացնել 1918 թ• 

մայիսի 28-ի, հայկական պետականության վե-

րականգնման, եռագույն գրոշի տեղի ու դերի, 

1930-ական թթ. մեր պատմության սպիտակ Է ֊ 

ջերի լրացման վերաբերյալ, ընդգծվեց գիտա-

կան կադրերի պատրաստման, գիտության նյու-

թատեխնիկական բազայի ամրապնդման, գի-

տական աշխատողների սոցիալական պայմանէէե-
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րի բարելավման հարցերի կարևորությունը։ Այ-

նուհետև ընկ. Ս. Գ. Հարությունյանը հույս 

հայտնեց, որ գիտությունների ակադեմիայի 

բազմահազարանոց կոլեկտիվը հանրապետու-

թյան համար դժվար այս ժամանակներում բո-

լոր ջանքերը կգործադրի Հայաստանում իրադ-

րությունը կայունացնելու և մեր ժողովրդին ա-

ռաջընթացի նոր բնագիծ դուրս բերելու համար։ 

ՀԽՍՀ ԳԱ գիտական և գիտակազմակերպա-

կան գործունեության հիմնական արդյունքների 

մասին զեկուցեց ակադեմիկոս քարտուղար, 

Հայկական ԽՍՀ ԳԱ թղթակից անդամ Դ. Սեդ֊ 

րակյանը։ Նա նշեց, որ վերակառուցումը, դե-

մոկրատիան և հրապարակայնությունը հնարա-

վոր դարձրին հատկապես հիվանդագին, առավել 

սուր պրոբլեմների վերհանումը, այդ թվում նաև 

ազգային հարաբերությունների ոլորտում։ Նա 

ասաց, որ 1921 թ. մայր հայրենիքից արհես֊ 

տականորեն ու բռնի կերպով, հակասահմանա-

դրական կարգով անջատված, հայ բնակչության 

բացարձակ մեծամասնություն ունեցող, պատ-

մականորեն Հայաստանի անբաժան մասը հան-

դիսացող Արցախի ճակատագիրը չի կարող չը-

հուզել Խորհրդային Հայաստանի բնակչությանըէ 

Այդ աղաղակող անարդարությունը վերացնելու 

նշանաբանով 1988 թ. ծավալված պայքարը այն-

քան Է արդարացի ու հիմնավոր, որ ներառել Է 

ժողովրդի ամենալայն զանգվածները։ 

Դարաբաղյան շարժման հենց սկզբում 

ՀԽՍՀ գիտությունների ակադեմիան քննարկել Է 

հանրապետությունում ստեղծված դրությունը և 

քաղաքական ճիշտ գնահատական Է տվել ինչ-

պես շարժմանը, այնպես Էլ Սումգայիթի գազա-

նային ոճրագործությանըг Այդ կապակցությամբ 

նախագահությունն իր կարծիքն ուղարկել Է 

ԽՄԿԿ Կենտրոնական կոմիտեг 

Դեկտեմբերի 7-ի ավերիչ երկրաշարժը Է՛լ 

ավելի բարդացրեց դրությունը հանրապետու-

թյունում, ասաց Դ, Սեդրակյանը։ Այդ դժվար 

օրերին մեր կողքին Էին խորհրդային և արտա-

սահմանյան շատ գործընկերներ, որոնք անց-

կացրին կարևոր աշխատանքներ հանրապետու-

թյան սեյսմիկ վիճակի վերլուծման, աղետի գո-

տում սեյսմիկ միկրոշրջանացման քարտեզների 

նախապատրաստման ուղղությամբ։ 

Ակադեմիկոս քարտուղարը հատկապես ընդ-

գծեց գիտական հիմնարկների աոշև ծառացած 

նոր, բարդ խնդիրները։ Անհրաժեշտ Է դաոնում 

վերանայել Հայաստանի 1991—2010 թթ. գի-

տատեխնիկական առաջընթացի կոմպլեքս ծրա-

ԴՒրԸ' առաջնահերթ խնդիրներից համարել սեյս֊ 

մոլոգիայի հետագա զարգացումը, ժամանակա-

կից սեյսմիկ կայանների ընդարձակ ցանցի 

ստեղծումը, հանրապետության Էկոլոգիական ի-

րավիճակի բարելավումը, Հասարակագիտության 

ներկայացուցիչների ակտիվ ընդգրկումը ժողո-

վըրդի աոշև ծառացած պրոբլեմների, դրանց 

հաղթահարման ուղիների, հայ ժողաէրդի ազ-

գային֊ ազատագրական պայքարի գիտական ար-

ժեքավորման պարզաբանման մեջ։ 

Զեկուցման շուրջը ծավալվեց մտքերի փո-

ի անակություն, որին մասնակցեցին Հայկական 

ԽՍՀ ԳԱ ակադեմիկոսներ Ղազարյանը, Ս, 

Մերգելյանր, Ա. Պ ետրոսյանցը, Ա. Բաբա չանը, 

Մ. ՆերսիսյաՆը, Հայկական ԽՍՀ թղթակից ան-

դամներ Վ. Խոջարեկյանը, Յու. Ալեքսանյանը> 

ակադեմիայի անօրգանական և րնդՀանուր քի-

միայի ինստիտուտի տնօրեն Ս. Կարախանյանը, 

Արցախի «Ամ արա иа բարեգործական ընկերու-

թյան տնօրենի տեղակալ Վ. Սարուխանյանը, 

ՀԽՍՀ դատախազի տեղակա/ Հ. Բաղդասար-

յանր: 

Ելույթ ունեցողներր խոսեցին Լեռնային Ղա~ 

րաբաղում իրադրության խիստ սրման, ՛ավերիչ 

երկրաշարժի հետևանքների վերացման, հանրա-

պետությունում տիրող Էկոլոգիական բարդ ի-

րավիճակի մասին, ինչպես նաև հայկական ա՛-

տոմակայանի փակման մասին։ Նշվեց հանրա-

պետության Բնության պահպանության կոմի-

տեի միանգամայն անբավարար աշխատանքը 

Էկոլոգիական իրավիճակի բարելավման գոր-

ծում։ 

Ժողովի մասնակիցները գիտական հաղոր-

դումներ Լսեցին սպիտակյան երկրաշարժի հեսէ 

առնչվող մի շարք պրոբլեմների մասին. Հայ-

կական լեռնաշխարհի և հարակից շրջաննե-

րի и եյսմա տեկտոնիկ ան, սեյսմա բանական ու-

սումնասիրության արդյունքները, երկրաշար-

''•'•րի մեխանիկան, Սևանա լճի անտրոպոգեն 

/ վտրոֆացումը ե նրա բացասական ազդեցու-

թյան վերացման ուղիները (զեկուցողնե՛ր՝ 

Հ1 ԱՀ ԳԱ ակադեմիկոս Ա. Հ՛ Գաբրիելյան,.. 

ՀԽՍՀ ԳԱ թղթակից անդամներ Ս. Վ. Գրիգոր-

յան, Ի. Լ. Ներսեսով, եր կ-հանք. գիտ. թեկ-

նածու Է. Գ. Գեոդակյան, ԽՍՀՄ ԳԱ թղթա-

կից անդամ Ս. Ս. Գրիգոր յան, կենս, զիաւ 

դոկտ. Ռ. Հ. Հովհաննիսյանի Ժողովը քըն-

նարկեց Խորհրդային Հայաստանի պատմու-

թյան մի քանի հարցեր (զեկուցող ՀԽՍՀ. ԳԱ. 

թղթ. անդամ Հ. Ռ. Սիմոն յան)։-
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Հայկական ԽՍՀ գիտությունների ակադեմիա-
յի տարեկան ժողովի մասնակիցները դիմում 
Հղեցին ԽՄԿԿ Կենտկոմի գլխավոր քարտու-
ղար, ԽՍՀՄ Գերագույն խորհրդի նախագահու-
թյան նախագահ Մ. Ս. Գորբաչովին և ԽՍՀՄ 
Մինիստրների խորհրդի նախագահ ն. Ւ. Ռիժ-
կովին ԼՂԻՄ-ում և նրա շուրջը ծավալված ի ֊ 
րադրության սրման կապակցությամբ (տե՛ս 

էէ 251). 
Ակադեմիայի ձողովը քննարկեց կլյյզմակեր֊ 

պական Հարցեր. Վ. Հ. Համ բարձում յանի պրե֊ 

դի դեն տա կան ժամկետը լրանալու կապակցու-

թյամբ մողովը որոշեց մեկ տարով երկարաձգել 

նրա պրեզիդենտական լիազորությունները: Ժո-
ղովը ակադեմիայի փոիւպրեզիդենտ ընտրեց-
Հայկական ԽՍՀ ակադեմիայի իսկական ան-
դամ Գ. Խ. Սարգսյանինւ 

Տեղի ունեցավ Հայկական ԽՍՀ ԳԱ պարգև-
ների հանձնում։ (гՄեծարման գիր», «Վաստա-
կագիր» և «гԳովեստագիրյ հանձնվեց մի խումբ 
Հայ գիտնականների. 

Մայիսի 15-ին և 16 ֊ին տեղի ոձեցան 
գիտությունների ակադեմիայի րաժանմոմւքների-
նստաշրջանները. 

է . ԱԼԱ4ԵՐԴ6ԱՆ 


